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Slovo úvodem

rozhodli jsme se udělat 
Velatický zpravodaj nově. 
Rozhodli jsme se poměrně 
rychle, ale věřím, že až si 
nový zpravodaj prolistuje, 
tak budete přesvědčeni, že 
jsme se rozhodli dobře.

Toto rozhodnutí padlo 
hlavně ze dvou důvodů. 
Dosud jsem dělal veškeré 
práce na zpravodaji 
včetně grafiky sám a už 
na to nemám kapacitu. 
Nejsem grafik a nemohl 
jsem už sám zpravodaj 
nikam posunout. 
Z letošních dotazníků 
navíc vyplynulo, že tištěný 
zpravodaj čte pravidelně 
méně lidí a předběhl 
jej videozpravodaj. 
Nárůst sledovanosti 
videozpravodaje nás těší, 
ale informovanost občanů 
je naše velká priorita, 
a proto tištěný zpravodaj 
jen tak nenecháme.

Zpravodaj má sloužit 
k tomu, aby jej lidé četli. 
Uvědomujeme si, že aby 
byl opravdu čtený, musí být 
dělaný dostatečně poutavě 
a zajímavě. Od tohoto čísla 
bude zpravodaj nejen lépe 

vypadat, ale budou v něm 
i nové pravidelné rubriky 
jako Téma, Rozhovor, Bořič 
mýtů a zazní zde názory 
zastupitelů, ale i vás, 
občanů Velatic. Je také 
z jiného materiálu, takže se 
bude lépe recyklovat nebo 
hořet.

Na závěr vyslovím také 
jedno přání: doufám, že 
nová podoba zpravodaje 
také namotivuje některé 
z vás k tomu, aby zde 
prezentovali svoje 
fotografie, kresby nebo si 
zde zavedli svoji rubriku. 
Rozumné fantazii určitě 
nebudeme stát v cestě. 
A nedivte se, když občas 
někoho z vás oslovíme, 
aby nám řekl svůj názor do 
zpravodaje, nebo ho přímo 
vyzveme ke spolupráci na 
jeho tvorbě.

Milí čtenáři

Mgr. Jan Grolich
starosta obce

„Přeji Vám 
příjemné 
čtení.“

R
Informujeme

Změna vodného

Pro letošní rok bylo 
zvýšeno vodné z 15,– Kč na 
17,– Kč za m3. Výše vodného 
nebyla upravována už 
cca 10 let. Za tu dobu 
postupně vzrůstají 
všechny náklady na 
rozbory vody, chlorování, 
výměny vodoměrů, údržbu 
a opravy. Bylo tedy nutné 
vodné alespoň takto 
mírně navýšit. Vodné 

Aktualizace rozvojové 
strategie

Zpracovali jsme 
a zastupitelstvo schválilo 
aktualizaci rozvojové 
strategie obce pro roky 
2015 – 2025. Děkujeme 
za vyplnění dotazníků, 
bez kterých bychom 
tuto aktualizaci provést 
nemohli. Z dotazníků 
až překvapivě vyšla 
vyšší spokojenost ve 
všech oblastech oproti 
dotazníkovému šetření 
v roce 2015. Zazněla také 
řada návrhů, kterým se 
chceme věnovat, protože 
jsou nedostatkem 
obce. Jedná se zejména 
o neukázněné majitele 
psů, často plné kontejnery 
na tříděný odpad 
a rekonstrukce hlavního 

Podpora občanských 
projektů

Obec Velatice opět 
vyhlašuje Výzvu na 
finanční podporu 
občanských projektů. 
Financováno může být 
100% nákladů každého 

musí také obsahovat 
alespoň minimální zisk, ze 
kterého se tvoří povinný 
fond obnovy vodovodu. 
V našem případě tvoří 
zisk pouze 0,50 Kč za m3, 
což je naprosté minimum. 
Pro přehled uvádíme, že 
obce ve Svazku Šlapanicko 
platí za vodné 44,40 Kč 
a za stočné (stejně jako 
my) 47,60 Kč, celkem tedy 
92,– Kč. U nás je to celkem 
64,60 Kč. V Hostěnicích, 
kde si vodovod i splaškovou 

kanalizaci provozuje sama 
obec, platí občané za vodné 
38,– Kč a za stočné 31,– Kč, 
celkem tedy 69,– Kč. Pořád 
tedy u nás voda vychází 
nejlevněji. Do budoucna je 
potřeba počítat s tím, že 
bude postupně zdražovat 
cena za odběr podzemní 
vody. Bude se tedy plošně 
zdražovat vodné. Budeme 
se ale vždy snažit cenu 
vody držet na přijatelné 
výši.

průtahu obcí, který 
musíme řešit ve spolupráci 
s Jihomoravským krajem. 
Je řada projektů, které 
jsme od roku 2015 stihli 
realizovat, některé jsme 
přehodnotili a změnili 
a některé úplně vypustili. 
Všechny tyto změny jsou 
ve strategii zobrazeny. 
Aktualizovanou strategii 
včetně výsledků 
z dotazníkového šetření 
naleznete na webových 
stránkách obce.

projektu, maximálně však 
20.000,– Kč na jeden 
projekt. Projekty mohou 
být z jakékoli oblasti – 
kulturní, společenská či 
sportovní akce, úprava 
veřejného prostranství, 
výsadba zeleně – jakýkoli 
nápad, který zlepší život 
v naší obci. V loňském roce 
byly podpořeny aktivity 
s dětmi a mládeží u hasičů 
i TJ Sokol, oprava interiéru 
kapličky nebo pořízení hry 
boccia pro klub důchodců. 
Žadatelem může být 
spolek, občan, skupina 
občanů i podnikatel. 
Termín pro podávání 
žádostí je do 15. 4. 2017. 
Text výzvy se všemi 
podmínkami a formulář 
žádosti naleznete na 
webových stránkách obce.
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Glosa místostarosty

etošní zima byla opravdu nádherná. 
Přesně taková, jakou si pamatuji coby 

malé dítě. Plno sněhu, všude krásně bílo. 
Prostě nádhera…

Až do chvíle, kdy všechen sníh roztál. 
Těch překvapení od psích miláčků, co mě 
čekalo pod hromadami sněhu. U silnice, 
podél obecních chodníků, u kontejnerů 
a taky na naší zahradě vzdálené od veřejné 
komunikace několik desítek metrů.

Přemýšlel jsem nad tím, proč máme 
taková překvapení i na naší zahradě, když 
vlastně žádného pejska nemáme. Dlouho 
jsem přemýšlet nemusel. Stačilo jen chvíli 
pozorovat. Pejsci nám tady běhají, jak se 
jim to jen zlíbí. Svoje překvapení nechávají 
ležet všude tam, kde je to zrovna napadne. 
Podotýkám, že až sem to plně chápu. 
V přírodě je to tak přece běžné. Zvíře 
nebude přemýšlet nad tím, kde vykoná 
svoji potřebu a kde vlastně bude běhat. 
Co už je pro mě méně pochopitelné, je 
lhostejnost některých majitelů těchto 
miláčků. Právě rozeseté hromádky 
přechází bez povšimnutí. Pejsky nechávají 
volně pobíhat a při svých procházkách 

Překvapení po zimě
aneb
nebuďme lhostejní ke svému okolí

T Petr Maincl

L

vlastně ani neřeší, jakou předzahrádku, 
zahrádku či plot jejich miláček právě 
obdaroval či označkoval. A mám takový 
pocit, že je to snad ani nijak nepohoršuje. 
Tak si říkám, mám se zlobit na ta nevinná 
zvířata, která za nic nemohou? Ovšem, že 
ne. Bez lidí, kteří si je dobrovolně pořídí, by 
tady zřejmě nebyla.

Chodím s otevřenýma očima a všímám si 
okolí. A s radostí musím konstatovat, že 
vidím kolem sebe spoustu lidí, kterým není 
vůbec lhostejné, jak to vypadá na veřejném 
prostranství, cestách a chodnících. 
Ona překvapení uklidí do nejbližšího 
odpadkového koše či popelnice. A věřte 
mi, že takových lidí není opravdu málo. 
O to více mě však mrzí, že na některých 
místech není možné bez úhony snad ani 
projít. Ve všech možných lokalitách jsou 
především z výše uvedených důvodů 
instalovány odpadkové koše. Jejich 
počet stále navyšujeme a tak tomu bude 
i v letošním roce. Proto bych rád požádal 
všechny, kteří se v mém příspěvku poznali, 
byť v tom negativním slova smyslu, aby 
svůj postoj změnili a pomohli nám dělat 
obec krásnější.

Je třeba zmínit, že zvířata na vesnici od 
nepaměti patřila, stále patří a vždy patřit 
budou. Můj příspěvek není v žádném 
případě namířen proti majitelům psích 
miláčků. Spíše naopak, měl by pro všechny 
sloužit především k zamyšlení nad výše 
popsanou skutečností a také by měl vést 
k jinému, lepšímu postoji. Jak je patrné 
z každého dotazníkového šetření, velká 
skupina našich spoluobčanů vnímá 
uvedené téma jako jednu z negativních 
věcí a žádá obec o nějaké řešení. Proto 
bych rád těm, kteří nejsou ke svému okolí 
lhostejní, touto cestou rád poděkoval.

Velas pictus
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Za námi

Vánoční koncert

13. prosince jsme přivítali kapelu Cimbal 
Classic s vánočním programem. Koncert 
byl velice podařený a u všech návštěvníků 
navodil vánoční atmosféru. Vánoční 
koncert budeme pořádat i v letošním roce.

Pozemky pod silnicí Za školou

Zjistili jsme, že pod silnicí v ulici u nového 
obecního úřadu jsou téměř všechno 
soukromé pozemky. Nabídli jsme jejich 
odkup a skoro všechny smlouvy jsou již 
podepsány a pozemky jsou vypořádány. 
Poslední dvě smlouvy brzy jistě uzavřeme 
také.

Dopravní značky – obytná zóna

Byly osazeny značky obytná zóna 
u křižovatek v nové zástavbě. V označených 
lokalitách tedy platí klasická pravidla pro 
obytnou zónu. Komunikace slouží pro 
vozidla i chodce. Maximální povolená 
rychlost je 20 km/hod a parkovat je možné 
jen na vyznačených místech.

Zpívání u vánočního stromu

Na Štědrý den se konalo tradiční zpívání 
u vánočního stromu, na které se nás 
každý rok schází víc a víc. Poděkování 
patří hlavně všem organizátorům, dětem 
i rodičům, kteří děti na vystoupení 
připravili. Doufáme, že tento elán vydrží 
i do dalších Vánoc a příjemná akce se bude 
opět konat.

Zimní údržba

Letošní zimu byla údržba silnic i chodníků 
opravdu náročná. Děkujeme všem, co 
dobrovolně shrnovali sníh z chodníku 
nejen u svého domu, ale často i na velké 
části chodníku v celé ulici.

Za námi

Zametání silnic

Na začátku března proběhlo strojové 
zametání silnic. Díky častým posypům 
v zimě, bylo i zametání náročnější 
a nákladnější než obvykle. Podařilo se ale 
zametání zajistit brzy a bylo provedeno 
opravdu poctivě. Věříme, že jsme tak 
ušetřili práci se zametáním všem 
občanům.

Ošetření ovocných stromků

Členové sdružení Brontosaurus, kteří na 
podzim vysázeli stromy u rybníka, k nám 
opět přijeli a ošetřili ovocné stromky 
kolem cesty na Vinohrady. Stromky 
sestříhali, uvázali a poničené a uschlé 
stromky odstranili. To vše jen za víkendové 
ubytování v rodinném centru.

Prořez stromů v Podškolí

Zimního období jsme využili také pro 
prořez stromů na kraji lesa v Podškolí. 
Bylo tu hodně bříz, které byly suché nebo 
napadené houbou. Několik jich bylo 
nebezpečně nakloněných nad zaparkovaná 
auta nebo nad silnici. Po konzultaci 
s odborníkem jsme tedy vytipovali špatné 
stromy a nechali je pokácet nebo prořezat.

Pronájem rodinného centra

Na základě dotazů jsme se rozhodli, že 
budeme pronajímat rodinné centrum 
k soukromým akcím. Nájemné včetně 
vybavené kuchyňky a WC je 300,– Kč za půl 
denní akci a 500,– Kč za celý den.
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Před námi

Aktualizace územní studie

Už delší dobu zpracováváme aktualizaci 
územní studie v lokalitě bývalého JZD. Už 
máme připravenou finální verzi, která bude 
veřejně projednána a následně schválena. 
Rozhodli jsme se nastavit přísnější kritéria 
pro novou výstavbu, zejména podél cesty 
za pekárnou, aby nové ulice měly jednotný 
ráz.

Změna územního plánu č. 1

Několik let je projednávána změna 
územního plánu č. 1, která se již blíží 
svému konci. Bude upravovat pouze 
drobné změny v lokalitě bývalého JZD. Tyto 
změny jsou však nezbytné pro další rozvoj 
této lokality. Je připravena dokumentace 
pro veřejné projednání.

Dokončení obytných zón

8,2

5,0

3,5

6,5

2,0

L3

5,5

5,0

L6

6,5

min
. 3
,0

5,0

2,0
5,0

1,5

25,0

5,0

3,5

9,6

5,0

2,0

6,5

8,5

1,0
8,0

2,0

6,5

2,0
5,5

0,58,0

2,0
5,5

1,5
9,0

8,0

3,0

4,0

1,0

L2

L4

L5

L7

1,5

5,5
1,5

9,0

A'

5,0

5,0

5,0

5,0

3,5

Komunikace pojížděné

Komunikace pěší
Plochy tech. infrastruktury (vsak. dešť. vody)

Plocha bydlení

Návrh zástavby RD

Související plocha veř. prostranství

Vodní plocha přírodní

PLOCHY

Plyn

Kanalizace splašková

Stáv.

INŽENÝRSKÉ SÍTĚ
Navržené

Vodovod

Elektrorozvody

Stavební čára

Vzdálenost od kraje lesa

REGULAČNÍ PRVKY

Hranice řešeného území

Hranice zastavitelnosti 

Popis lokality - viz. Textová částL(x)

Zeleň veřejná

LEGENDA

Výškopis a polohopis

Parcely dle KN

Parkovací stání

Návrh systému parcelace

- lze zatravnit a mezi L1, L2, L3 řešit pěší chodník

NÁZEV VÝKRESU:

FORMÁT :

DATUM :

2xA4

MĚŘÍTKO :

STAVBA :

01/2017

OBJEDNATEL:
obec Velatice

PŘÍLOHA Č. :

PROFESE :ČÁST DOK. :

-
Č.ZAKÁZKY :

-

STUPEŇ :
ÚZEMNÍ STUDIE

Situace - komplexní řešení 03

L1

6,8
2,8

6,8
4,8

3,5

22,4

3,5

26,2

3.5

A'

1:1000

NÁZEV VÝKRESU:

FORMÁT :

DATUM :

2xA4

MĚŘÍTKO :

STAVBA :

01/2017

OBJEDNATEL:
obec Velatice

PŘÍLOHA Č. :

PROFESE :ČÁST DOK. :

-
Č.ZAKÁZKY :

-

STUPEŇ :
ÚZEMNÍ STUDIE

S

3,5

Obytné zóny mají být zavedeny v ulicích 
Lány i Zahrádky. Spolu s novou zástavbou 
budou tyto ulice tvořit jednotný celkem 
navazujících obytných zón. Za tím účelem 
bude na vjezdu do ulice Zahrádky a Lány 
vytvořen nízký přejezdový práh, který bude 
značit začátek obytné zóny.

Před námi

Projekt na obecní byty

Před časem jsme nechali zpracovat studii 
na rekonstrukci bývalé váhy na obecní 
byty. Tento záměr jsme po uvážení 
přehodnotili. Budova váhy je vystrčená do 
silnice a nebyl by k ní bezpečný přístup. 
Vnitřní dispozice nejsou uzpůsobeny 
k bydlení a možnosti zřízení bytů jsou 
velmi omezené. Rozhodli jsme se proto 
o demolici této budovy a projektování 
menšího bytového domu i se základními 
komerčními prostory ve stejné lokalitě.

Oprava starého obecního úřadu

Po vystěhování připravujeme opravu 
spodního patra bývalého obecního úřadu. 
Místnost knihovny bude rozdělena na 
dvě části. Zadní část bude využita jako 
sklad pro divadelní spolek. Tím se uvolní 
Džokolovna pro potřeby TJ Sokol. Přední 
část knihovny a kancelář budou nabídnuty 
k pronájmu. Už máme vážné zájemce. 
Horní patro využívají jako klubovnu hasiči.

Pozemky v areálu MŠ Velatice

Dlouhodobě se snažíme vyřešit to, že 
v areálu školky jsou převážně soukromé 
pozemky. S jedním majitelem jsme už 
uzavřeli smlouvu o smlouvě budoucí 
na odkup pozemku. S dalším už máme 
dohodnutou směnu pozemků. Někteří 
majitelé pozemků zůstávají zatím 
nedořešeni.

Vybavení rodinného centra

Do rodinného centra chceme pořídit další 
vybavení, které umožní jeho další využití. 
Aby zde mohly být pěkné přednášky 
a promítání, pořizujeme ozvučení. Protože 
byl zájem o zřízení nedělní kavárny, 
hledáme cesty, abychom mohli občasnou 
kavárnu otevřít. Je třeba také vybavit 
regály skladovací prostory a pořídit 
skládací židle pro větší akce pro veřejnost. 
Na tuto akci jsme požádali o dotaci 
Jihomoravský kraj.

Rekonstrukce kříže v polích

Stejně jako v loňském roce se i nadále 
chceme věnovat opravám místních 
památek. Letos jsme požádali o dotaci 
Jihomoravský kraj na rekonstrukci 
a přemístění kříže v polích u Podolí. Tento 
bychom chtěli umístit k asfaltové cestě 
podél pole, aby byl přístupný.

„Rozhodli jsme se 
proto o demolici 
budovy…“
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každá obec se musí postarat o odpady vzniklé na jejím území. Ve 
Velaticích to představuje 600.000,– kč ročně. Odpadů je pořád víc. 

Lidé jsou ale zodpovědní a pořád více třídí. chceme pro to pro vás co 
nejlepší podmínky pro třídění odpadů a zároveň ušetřit finance, které 

na odpady musíme věnovat.

odpady

T Jan Grolich
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dpadové hospodářství je hodně 
specifická starost. O odpady se 

postarat musíme. Možná se sami ptáte, 
proč se pořád dokola v dotaznících ptáme 
na něco kolem odpadů a pořád něco 
měníme. Nejjednodušší pro vedení obce je 
nechat lidi házet vše do popelnic, zaplatit 
svozové firmě paušální poplatek za 
občana a nic neřešit. Nemyslíme, si že to je 
správný přístup.

I z dotazníků vyplývá, že chcete odpad 
třídit. Jste pořád aktivnější, což vítáme. 
Na druhou stranu to znamená starat se 
o více složek odpadu a systém co nejlépe 
vychytat. Ještě před několika lety se třídění 
řešilo minimálně. Náklady byly o 100 – 
150 tisíc nižší. Samozřejmě nás také bylo 
méně. Je to ale i tím, že jsme postupně 
měnili systém podle potřeb obce a tlačili 
na svozovou firmu.

V roce 2011 jsme měli 4 kontejnery na 
plast, teď jich máme 9, ale za jeho svoz 
platíme pořád stejně. Díky vytřídění 
většího množství plastu, papíru 
i bioodpadu platíme méně i za komunál. 
Celkově nás odpady za minulý rok stály 
600.000,– Kč a my si uvědomujeme, že je 
pořád prostor pro zlepšení. I my víme, že 
přes navyšování počtů a svozů, kontejnery 
s plasty nebo bioodpadem často přetékají.

A teď co s tím?

Komunální odpad
Od května chceme stávající systém doplnit 
o označení všech popelnic čárovými kódy. 
Budeme tedy vědět přesný počet popelnic, 
který se vyveze a podle toho bude 
účtována cena svozu od svozové firmy. 
Teď platíme paušální poplatek bez ohledu 
na množství svezeného odpadu. Touto 

změnou se tedy jistě ušetří. Věříme, že díky 
pytlovému svozu plastů vytřídíme plastu 
podstatně více a zbude méně odpadu do 
popelnic. Prosíme o to, abyste nedávali od 
května popelnici ke svozu pokaždé, i když 
je poloprázdná. Zaplatíme tak zbytečně 
za vývoz vzduchu. Díky čárovým kódům 
budeme vědět, kdo kolikrát popelnici 
vyváží. Po přepočtu na člena domácnosti 
to bude jeden z hlavních ukazatelů, podle 
kterého bude možné určit případnou slevu 
poplatku.

Informace budou také přístupné pro 
vás, abyste si vše mohli kontrolovat 
a hlídat sami. Nebude to nic složitého 
a s potřebnou registrací do systému 
vám samozřejmě pomůžeme. Nebude 
to ani žádný Big brother – budeme mít 
jen informace o tom, kolikrát se vyvezla 
popelnice.

Papír
Z dotazníků vyplynulo, že nejvíc chcete 
papír řešit kontejnery jako nyní. Větší 
část ještě podpořila svoz pomocí velkého 
kontejneru s tím, že výtěžek půjde na MŠ 
Velatice nebo podobný účel.

MŠ Velatice tedy na začátku dubna v rámci 
projektu zaměřeného na školy a školky 
zajistila kontejner. Během týdne se vybralo 
1,62 tuny papíru a školka získala odměnu. 
2.268,– Kč. Zafungovalo to velmi pěkně. 
Dohodli jsme se tedy, že další kontejner 
bude objednán v době velikonočních 
úklidů. Přistavěn bude zase cca na týden 
od 7. dubna. Školka může kontejner takto 
objednat 3x za školní rok.

Plast
Množství plastu nás trápilo nejvíc. Proto 
se zavedl pytlový svoz plastu. Určitě se tak 

O
Téma

sklo

plas

papír

uleví přeplněným kontejnerům, vybere se 
větší množství plastů a ušetří se náklady 
na komunální odpad.

Hned první svoz 11. března se svezlo 200 
pytlů. To znamená cca 24 m3 plastu, což 
odpovídá 24 kontejnerům. Slušný výkon. 
Budeme v tom určitě pokračovat.
Kontejnery samozřejmě ponecháme, 
jen je díky těmto skvělým výsledkům 
budeme moct snížit na 14 denní svoz. 
Protože jste v dotaznících projevili zvýšený 

zájem o popelnice na plast, budeme 
hlídat dotační výzvy a pokusíme se je do 
domácností zajistit zdarma. První možnost 
by měla být na podzim. Prosíme proto 
o vyplnění přiloženého odpovědního 
lístku, ať se můžeme připravit.

„V roce 2011 jsme měli 
4 kontejnery na plast, 
teď jich máme 9, ale za 
jeho svoz platíme pořád 
stejně.“
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2011 2012 2015 2016

komunál - popelnice 334 383 Kč 261 478 Kč 275 368 Kč 278 916 Kč

komunál - sběrný dvůr 64 778 Kč 72 560 Kč 81 798 Kč

papír 0 Kč 0 Kč 25 410 Kč 23 144 Kč

plast 45 650 Kč 38 498 Kč 47 916 Kč 47 918 Kč

sklo 5 610 Kč 5 798 Kč 8 712 Kč 7 590 Kč

bioodpad 0 Kč 17 485 Kč 32 670 Kč 42 002 Kč

nebezpečný odpad 25 212 Kč 15 910 Kč 34 180 Kč 11 869 Kč

stavební odpad 43 056 Kč 77 824 Kč 98 988 Kč 108 748 Kč

celkem 453 911 Kč 483 782 Kč 597 819 Kč 604 001 Kč

Přehled nákladů

Svozy tříděného odpadu
Plast liché úterý (květen - 
září 1x 7)
Papír sudý čtvrtek
Sklo první týden v měsíci
BIO úterý 
(duben - listopad, 
prosinec - březen na výzvu)

i

Bioodpad
Pro úsporu nákladů a efektivnější 
nakládání s odpady je potřeba řešit také 
bioodpady. Ty by se do odpadu vůbec 
dostat neměly. Na jaře tedy chceme podat 
žádost o dotaci na pořízení kompostérů 
do domácností a na pořízení obecního 
štěpkovače. Ten by zmenšil objem větví 
a štěpka by se mohla používat na obsyp 
vysázených stromků, kterých máme 
v obci spoustu. Doufáme, že budeme 
úspěšní a kompostéry vám rozdáme 
během letošního roku. Prosíme, abyste 
si do odpovědního lístku napsali, jestli 
o kompostér máte zájem. Děkujeme

Finální stav
Ve finále byste tedy doma měli mít 
popelnici na komunální odpad, a pokud 
budete chtít, i popelnici na plast a na 
zahradě kompostér. Do klasických 
popelnic se bude dávat méně odpadu 
a bude potřeba je méně vyvážet. Tím 
ušetříme na jejich svozu. Díky čárovým 

kódům budeme vědět, kdo jak dobře třídí 
a podle toho budeme schopni v případě 
úspory rozdělit tuto úsporu formou slevy 
na poplatku zpět vám.
Vše se však vyhodnotí až na konci roku, 
kdy uvidíme, jestli se ušetřit podařilo. 
Zatím zachováváme svoz kontejnerů 
stejně častý a navíc platíme za nový svoz 
pytlů. Kompostéry v případě úspěšné 
dotace pořídíme až na podzim. Úspory se 
tedy neprojeví hned. Musíme nový systém 
dotáhnout do konce a dát mu trochu času.

Téma
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1.
Podporujeme Přehršel Plastů
Do pytlů patří nejen PET lahve, ale veškeré 
plasty, včetně UHT obalů (od mléka 
a džusů). Čím více plastů z komunálního 
odpadu vytřídíme, tím lépe.

2.
Pouze Plný Pytel
Nedávejte ke svozu poloprázdné pytle. 
Pytle jsou předplacené – za každý platíme 
12,– Kč předem. Pokud je nenaplníte, jsou 
to vyhozené peníze. Tak malé množství 
raději dejte do kontejneru.

3.
Plast Pořádně Presuj
Využijte maximálně objem pytle a hlavně 
PET lahve a obaly od mléka a džusů 
pořádně zmačkejte.

4.
Pytel Patří Před Palác
Neschovávejte pytle někde za keříkem, za 
popelnicí, ale postavte ho viditelně před 
dům. Budete mít jistotu, že tak ho svozová 
firma uvidí a odveze.

5.
Pouze Pampelišková Platí
Svozové firma odveze jen žluté pytle. 
Plasty v jiných pytlech nemá v rámci 
tohoto svozu zaplacené. Pokud vám pytle 
dojdou, vyzvedněte si další na OÚ.

Příště Plasty Posbíráme 8. dubna.

Pět Pravidel Pytlovaných Plastů
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Ludmila Laichmannová

„Kupujeme vodu v PET 
lahvích, takže je dobré, 
že byl zaveden pytlový 
svoz plastů. Kompost 
sice máme, ale pořádné 
kompostéry v obci bychom 
uvítali, protože by mohly 
pomoci vyřešit problémy 
s vyvážením odpadu na 
skládky, například do 
borečků, protože kontejnery 
na bioodpad jsou hodně 
často plné.“

Lenka a Vladimír Novotní

„Kontejnery na tříděný 
odpad jsou hodně často 
plné, takže by mohly být 
vyváženy častěji. Pytlový 
svoz by tuto situaci mohl 
aspoň částečně vyřešit. 
Kompostéry bychom určitě 
uvítali, protože bioodpadu 
máme ze zahrádky hodně. 
Vzhledem k tomu, že je 
na návsi kulturní dům, ve 
kterém probíhají akce, po 
kterých bývá hodně skla 
na vyhození, bylo by dobré, 
kdyby na ní byl i kontejner 
na sklo, který tam 
v současné době chybí.“

Názory občanů

Pohled zastupitele

Jakub Strejček

„Jsem moc rád, že se obec 
zajímá o třídění odpadu, 
a že posunuje možnosti, jak 
třídit. Zavedení pytlového 
svozu je jedním z těch 
větších kroků a doufám, že 
se osvědčí a budeme stejně 
třídit i papír. Kontejnery 
na tyto suroviny jsou často 
plné. Třídění bioodpadu 
do kontejneru mi přijde 
smysluplné ve městě, kde 
nemají lidi jinou možnost, 
ale na vesnici mi to přijde 
poněkud kontraproduktivní. 
Jsem proto zastáncem toho, 
aby se bioodpad dával do 
kompostérů na zahradě.“

Pavel Drozd

Už z dotazníků, ale 
i z přeplněných kontejnerů 
na tříděný odpad vyplývá, 
že lidé ve Velaticích se 
tříděním skutečně zabývají. 
Navíc když se podíváte do 
kontejneru na plast, tak 
už neobsahuje jen PET 
lahve, ale plastový odpad 
všeho druhu. Přeplněné 
plastové kontejnery se 
snažíme vyřešit pytlovým 
svozem plastů. Tím snad 
zamezíme situacím, kdy 
se opakovaně pokoušíte 

nacpat svoji tašku s plasty 
do beznadějně plného 
kontejneru.

V souvislosti s odpady se 
často mluví o nákladech na 
likvidaci a třídění je způsob 
jak tyto náklady snížit. 
Primárním cílem třídění 
odpadů však nemají být 
ušetřené peníze, ale snížení 
zátěže na životní prostředí 
a maximální využití 
obnovitelných zdrojů. 
O jejich maximální využití 

usiluje nově prosazující se 
trend „zero waste“ tedy 
nulový odpad. Cílem zero 
waste je odpad vůbec 
nevytvářet - maximalizovat 
recyklování a zajistit, že 
výrobky jsou vyráběny 
tak, aby mohly být znovu 
použity, opraveny nebo 
recyklovány. Známou 
propagátorkou zero 
waste je Bea Jonson, která 
se snaží žít tak, aby její 
domácnost vyprodukovala 
maximálně jednu litrovou 

Mýtus:
Auta i kamiony budou 
kvůli kruhovému objezdu 
u Šlapanic jezdit přes 
Velatice.

Pravda:
Výstavba kruhového 
objezdu proběhne v roce 
2018, letos určitě ne. Po 
dobu výstavby budou 
v polích kolem stavby 
zřízeny pro průjezd 
křižovatkou panelové 
cesty. Je možné, že 
některá auta se tomuto 
budou chtít vyhnout 
a pojedou přes Velatice 
na dálnici, ale nebude 
sem nijak doprava 
směrována. Během cca 
měsíce by měly být na 
této křižovatce nakresleny 
a technicky odděleny 
odbočovací pruhy, aby 
tato křižovatka byla 
bezpečnější, než se zřídí 
kruhový objezd. Podobná 
úpravy odbočování 
bude i na křižovatce 
u Maxlůvky. Tato úprava 
bude natrvalo.

Bořič mýtů
sklenici odpadu za rok. 
Pokud Vás zajímá způsob 
jak nemít před domem 
každých 14 dní dvě 
přeplněné popelnice a další 
pytel k tomu, doporučuji 
přečíst si zajímavé typy 
z její knihy „Domácnost 
bez odpadu“. Existuje ale 
i řada dostupných zdrojů na 
internetu.

Nedávno jsem viděl anketu 
o třídění a velice mě 
překvapilo, že stále existují 
lidé, kteří z jakéhokoli 
důvodu odpad vůbec 
netřídí. Je jen v naší moci 
ovlivnit jaké výrobky 
kupujeme, odkud pochází, 
z čeho jsou vyrobeny a jak 
je možné s nimi naložit 
když už je nepotřebujeme.
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Výrazně ovlivňuje vzhled Velatic. 
Nemusí kvůli tomu sedět 
v zastupitelstvu. Stačí, když sedí 
u hromádky skic a počítače. a dívá se 
kolem sebe.

Do Velatic jste se přistěhovali před 9 lety. 
Hrála při výběru místa bydlení nějakou roli 
i architektura?
V první řadě samotná architektura staveb 
asi ne, i když některá místa mě oslovila. 
Náves s kapličkou a nedalekým mlýnem, 
své kouzlo mají i úzké uličky v Zaosadí. 
A zadní cesta kolem potoka. Spíš nás ale 
přesvědčila zahrada domu, který jsme 
chtěli koupit a okolní zeleň, a samozřejmě 
blízkost Brna, protože jsme s Matějem 
(manželem) oba v Brně pracovali a mysleli 
jsme si, že to tak i zůstane. Nezůstalo.

Kdy tě poprvé napadlo, že bys mohla do 
místní architektury promluvit?
Asi až když jsem se tu trochu rozkoukala. 
Mám už trochu vypěstovanou 
profesionální deformaci - pořád 
přemýšlím, co by se kde dalo vylepšit 
a tím spíš, pokud jde o místa, ve kterých 
se dennodenně pohybuju. Přijde mi 
hrozně líto, když je nějaká šance nevyužitá 
a prostor nebo stavba chátrá, leží ladem 
nebo je využívaná špatně, ještě víc mě pak 
mrzí, když už dojde k nějakému zásahu 
a výsledek je horší než před tím.

Jak se ti líbila spolupráce se studenty 
architektury, kteří navrhovali nábřeží 
potoka? Byl to vlastně tvůj nápad. Splnili 
tvoje očekávání?

Pro mě je zadní cesta kolem potoka na 
náves jedním z největších pozitiv Velatic. 
Příjemná cesta u potoka a skály, mimo 
silnici - kdo to má? Tady opravdu nemusím 
mít strach pustit děcka jezdit na kole, 
sami od mala chodí nakupovat nebo do 
sokola. Právě tady mi přišlo, že by to 
chtělo trochu dotáhnout, taky kvůli málo 
využívanému spodnímu hřišti a podle mě 
špatně řešenému nádvoří KD. Studenti byli 
fajn, jen mi přišlo škoda, že se nepřihlásilo 
do workshopu studentů víc a z vyšších 
ročníků, nápady ale měli dobré. Jeden 
z projektů, který počítal s otevřením dvora 
KD směrem k novému parčíku u potoka, 
mě zaujal nejvíc.

Kterou část nábřeží podle návrhů, které 
studenti představili, by podle tebe obec 
měla určitě realizovat?
Určitě ten můj favorit. Otevřený prostor 
od kulturního domu až po zelenou oázu, 
zpevněná plocha u kulturáku, která by 
sloužila jako letní zahrádka, ale v menší 
míře, než je doposud, pódium usazené 
do prostoru s možností využívání na 
obě strany. Za pódiem, kde jsou stávající 
zahrádky - zeleň, lavičky, hřiště. Podle mě 
to nechce moc, jen to trochu zkultivovat.

Práci studentů sleduješ i dál. Jsi teď 
porotkyní v brněnském kole studentské 

T Jan Grolich
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soutěže Superstudio Contest. Jak to vidíš 
s dnešními mladými talenty? Urodilo se?
Těžká otázka. Zas tak často se mezi 
studenty nepohybuji, ale co se týká 
např. Superstudia, což je celorepubliková 
architektonická soutěž pro studenty, tak 
jsem byla velice překvapená, a to v dobrém 
slova smyslu. Studenti měli v sobě zápal, 
nadšení a to je podle mě to nejdůležitější. 
Tato práce nejde dělat bez určitého 
propadnutí této profesi, prostě ho to musí 
upřímně bavit, jinak nápady nepřijdou. 
A studenti nápady mají, i když často šílené 
až absurdní, ale kdy jindy si to zkusit 
a uvolnit hranice než na studiích, praxe 
je pak svázaná obrovským množstvím 
norem, vyhlášek a předpisů.

Ve Velaticích asi všichni vědí, že jsi 
navrhovala nový obecní úřad. Dokonce 
se články o této stavbě dostaly do tří 
časopisů. Teď už víš, že se to podařilo. Ale 
když jsi věděla, že tato budova bude mít pro 
místní velký význam, neměla jsi třeba něco 
jako trému?
To víš, že měla, velkou, ale pokud mám 
na začátku ze zadání dobrý pocit, trému 
brzo vytlačí euforie, nadšení. Určitě v tom 
hrálo velkou roli i to, že jsem zadání 
dostala přímo od tebe, osoba zadavatele, 
klient, je pro mě velice důležitá. 
Architekt stráví s klientem hodně času, 
a pokud si nesednou, je tato spolupráce 
velice složitá a těžko se dopracovává 
k rozumnému výsledku. Schválně říkám 
spolupráce, protože podle mě tak by 
to mělo doopravdy vypadat - návrh by 
měl vzniknout spoluprací architekta 
s klientem, ale klient musí architektovi 
důvěřovat. A já ti chci takto poděkovat, že 
jsi mi důvěřoval.

Rádo se stalo. Když teď chodíš na obecní 

úřad, vidíš tam něco, co bys dnes navrhla 
jinak?
Ani ne, nic mě nenapadá. Ale popravdě já 
si takové úvahy zakazuju, to bych nedělala 
nic jiného a k čemu by to bylo.

Pracovala jsi také na studii rekonstrukce 
váhy na obecní byty. Na obci jsme se 
rozhodli váhu nakonec zbourat a byty 
postavit v nové budově vedle. Přidáme 
k nim asi i nějaký prostor ke komerčnímu 
pronájmu. Myslíš, že je to z pohledu 
architekta správné rozhodnutí?
Já myslím, že je to správné rozhodnutí. 
Pokud by se rekonstruovala stávající váha, 
moc by toho z ní nezůstalo - jenom hrubá 
stavba, která má minimální hodnotu. 
Navíc není ideálně řešená, ani není ideálně 
umístěná na parcele. Začít s čistým 
štítem vedle je určitě ekonomičtější, 
bez kompromisů. A prostory pro drobné 
podnikání jsou v obci určitě fajn.

Předpokládám, že většinou navrhuješ 
rodinné domy nebo jejich interiéry. Když 
děláš nějakou veřejnou budovu, je to 
náročná práce nebo vítané zpestření?
Je to stejně náročná práce jako 
u rodinného domu, samozřejmě záleží na 
objemu. Často je pro mě práce náročná 
především proto, že práce na projektu trvá 
měsíce a někdy i roky. Někdy je náročné 
udržet si to prvotní nadšení. A zpestření je 
to samozřejmě taky.

Chodíš ve Velaticích kolem nějaké 
budovy, o které si říkáš, že by se měla 
zrekonstruovat a představuješ si, jak by 
podle tebe měla vypadat?
To ne, i když jsem zvědavá, jak to dopadne 
s bývalým obecním úřadem. Spíš mě 
napadá místní hospoda a to, jak vypadá 
vevnitř a hlavně na ni navazující dvůr. 

Rozhovor

1 - Rekonstrukce bývalé školy, 2015
2 - Chata, 2011

3 - Interiér bytu, 2013
4 - Interiér - Pražírna Kyjov, 2015

5 - Interiér rodinného centra, 2015
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Rozhovor

To mi přijde velká škoda. A taky vstupní 
prostory sokolovny se sociálním zázemím 
jsou v docela hodně špatném stavu.

Je ve Velaticích nějaký rodinný dům, který 
se ti vyloženě líbí? Který a proč? A neříkej 
váš dům.
A proč nemůžu říct náš dům? Dobře, 
neřeknu ho. Líbí se mi staré venkovské 
domy, které přežily stavební úpravy 
v dobách minulých a zachovaly si původní 
charakter - užší vysoká dělená okna, 
střecha z režných tašek bez přesahů, 
klidně s moderními prvky - ale citlivě 
použitými. Určitě taky použití tradičních 
materiálů - tedy žádné plasty na okenních 
rámech a marmolit na soklu, střízlivá 
barva fasády. A takových domů už není 
ve Velaticích mnoho. Z těch nových se mi 
líbí domy s nápadem, které se nebojí třeba 
i trochu se vymykat ze stereotypu. A ty 
aby člověk taky pohledal. Popravdě ale 
moc nevím, co se například staví v nové 
zástavbě v areálu bývalého JZD, budu se 
tam muset brzo vypravit.

Kterou z realizací, na kterých ses podílela, 
považuješ za svou zatím nejlepší práci nebo 
srdcovku?
Tak to asi nedokážu říct, opravdu všechny 
realizace, které se podařilo dotáhnout 
do konce, kde fungovala spolupráce 
architekta s klientem, mám ráda. 
Nejdůležitější pro mě spokojený klient. 
Ale vypíchnu tu velatický Obecní úřad 
a kavárnu Pražírna v Kyjově. Mám na stole 
ale stále spoustu projektů, které se budou 
doufám realizovat.

Je nějaký druh stavby, který by sis jednou 
chtěla zkusit navrhnout? Něco jako pro 
herce vysněná role?
Myslím, že metou architekta je navrhnout 

kostel. To je podle mě jedna z nejtěžších 
disciplín, a pokud bych já teď takovou 
zakázku dostala, musela bych ji 
odmítnout. Na velké role se musí dozrát.

„Mám ráda to, 
že děti můžou jít 
prostě ven a my jim 
u toho nemusíme 
dělat asistenty.“

Co máš na životě ve Velaticích ráda?
Mám tu ráda určitou pohodu, klid. Máme 
úžasné sousedy, kteří jsou vždy ochotní 
pomoct. Mám ráda to, že děti můžou jít 
prostě ven a my jim u toho nemusíme 
dělat asistenty.

Kam si jedeš nejraději od Velatic 
odpočinout?
Pravidelně v létě i v zimě jezdíme do Chřibů 
na chatu. Je to pro nás druhý domov, malá 
dřevěná chatka v lese bez elektřiny, signálu 
a vody, kterou si nosíme z blízké studánky 
v kýblech. Tady se vždycky trochu zastaví 
čas, když je hezky, chodíme do lesa na 
delší vycházky, a když není počasí nic moc, 
člověk nemůže dělat nic jiného než hrát 
šachy nebo člověče nezlob se a popíjet 
u toho víno. Prostě paráda.

Díky za tvůj čas a ať se ti daří. Až jednou 
budeme stavět kostel, určitě se ozveme.

Rozhovor

Ing. arch. Martina Černá
· narozena 1978
· 2005 vystudovala fakultu 
architektury VUT v Brně
· od 2008 žije s rodinou ve 
Velaticích
· od 2013 pracuje ve vlastní 
arch. ČernáArchitektura
· www.cerna-architektura.cz
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ZpRÁvy Z OFL

Hráči předpřípravky (2008+) OFL si na 
turnajích nevedou vůbec špatně. Pravidelně 
sice prohrávají proti skoro o 3 roky 
starším děvčatům z Dolních Bojanovic, 
ale s ostatními týmy vedou velmi často 
vyrovnané zápasy. V sobotu 4. 3. 2017 
bylo pořádání turnaje na nás, a tak se do 
Mokré sjelo 7 týmů, aby opět poměřily síly 
proti ostatním soupeřům. Naše sestava se 
skládala pouze ze 4 hráčů, takže jsme měli 
jen jednoho na střídání a oproti ostatním 
týmům, kde střídali i 3 sestavy, si naši kluci 
hodně zahráli.

Mladší žáci odehráli další dva turnaje. Na 
prvním z nich hráli nejprve s Hodonínem 
(prohráli 3:5) a druhý hráli s Dolními 
Bojanovicemi (vyhráli 5:2). Oba zápasy byli 
vyrovnané. Možná bych dokonce řekl, že 
jsme v tom prvním hráli líp, nepodařilo se 
nám ale proměňovat své šance. V druhém 
zápasu zase hráči z Bojanovic nemohli 
prostřelit dobře chytající gólmanku Katku 
Strejčkovou. A to byl asi hlavní pilíř úspěchu. 
Myslel jsem si, že už jsem konečně přišel 
na tu správnou sestavu, všechno klapalo, 

a tak jsem se těšil, jak na dalším turnaji 
uspějeme. Bohužel ale čtyři hráči ze sestavy 
nemohli jet díky nemoci, a tak jsme to 
museli zvládnout v jiné sestavě. Na turnaj 
nás jelo méně, naštěstí byl tým doplněn 
o jiné hráče, a tak jsme měli někoho na 
střídání. První zápas druhého turnaje jsme 
sehráli s Křenovicemi, které jsme již dokázali 
porazit, tentokrát jsme na ně byli ale krátcí 
(prohráli jsme 3:10). V druhém zápase jsme 
hráli s Hodonínem. Zápas byl vyrovnaný, 
naši hráči měli spoustu šancí, které se jim 
ale nepodařilo využít. Hra se přelévala 
ze strany na stranu, naši hráči předváděli 
pěkné kombinace, i přesto jsme ale prohráli 
5:7.

Nehrát na výsledek
Někteří naši hráči jsou někdy velmi smutní, 
když prohrají, a to není dobře. Nejedná 
se přeci o superligu, v jejich věku nejsou 
důležité výsledky. A tak prosím vás rodiče, 
nevytvářejte tlak na hráče, nejde o to jen 
stále vyhrávat, důležité je, aby si hráči 
dobře zahráli, aby je hra bavila. Výhra už je 
jen taková „třešnička“ na dortu. Někdy se 
snažíte dětem až moc radit i když o vaše 
informace nestojí, no a spolu s trenérskými 
radami je těch informací mnoho, a tak jsou 
naši hráči někdy zmatení a neví co mají hrát. 
My trenéři víme, co hráči potřebují a mají 
umět. Nevím, jestli to již někdo řekl přede 
mnou, ale já říkám: „Není důležité vyhrát, 
ale dobře si zahrát!“

Podporujete děti stále, neodrazujte je od 
sportování. Stále je možné přijít na tréninky, 
budeme rádi za nové hráče i hráčky, nikomu 
neutrhneme hlavu, že to to nejde.

Muži odehráli další dva turnaje 
v Dambořicích, a to 21. 1. a 25. 2. tohoto roku. 
Shodou okolností na obou turnajích sehráli 

T Jakub Strejček a Zdeněk Severa

Sport

vÁNOČNí TURNAj 
vE sTOLNím TENIsE

Tělovýchovná jednota SOKOL VELATICE 
uspořádala tradiční novoroční turnaj 
na zelených stolech; tentokrát proběhl 
v pátek, 30. prosince 2016.
Letos se hrála pouze kategorie dospělých 
a turnaje se zúčastnilo 13 hráčů. Turnaj se 
hrál systémem „každý s každým“, všichni 
stolní tenisté bojovali s plným nasazením 
a některé zápasy byly velmi napínavé.

Výsledky:
1. místo - Miroslav Kellner
2. místo - Roman Skočovský
3. místo - Alois Brzobohatý

T Jan Strejček

dva zápasy vždy s Blanskem B a Bohunicemi 
A. Jednalo se o relativně „slabší“ soupeře, 
bohužel se nám, ale nepovedlo „urvat“ 
žádnou výhru. Celkově jsme získali z těchto 
čtyř zápasů získali jeden bod za remízu 3:3 
z Blanskem. V druhém utkání jsme s tímto 
týmem prohráli 2:4. S Bohunicemi jsme 
nejprve prohráli 3:7, v druhém zápasu pak 3:4. 
V tabulce tak zůstáváme na posledním místě 
se dvěma body.

Jedná se o velmi špatné výsledky, které 
můžeme zdůvodňovat přítomností nových 
hráčů v týmu. Tento důvod, ale rozhodně 
není ten správný. Tito noví hráči jako je Majka 
Bednářová, Jakub Zouhar anebo brankářská 
legenda Jirka Knos jsou rozhodně velkými 
posilami našeho týmu.

Proč ale stále prohráváme, i když je tým 
posílen?

Myslím si, že náš tým ještě není tak zkušený 
jako ostatní. Dokážeme hrát se soupeři 
vyrovnanou partii, akorát nám schází 
rozdílový hráč. V mnoha zápasech nám 
vždy něco chybí, drobnost, ale právě tato 
drobnost rozhoduje. Oproti jiným týmům 
nemáme tolik hráčů, a tak začínáme 
zapojovat do týmu mladé hráče. Chvíli bude 
trvat, než se tito hráči do týmu začlení. Tuto 
sezónu máme také smůlu na zranění. Po 
zranění Honzy Fidrmuce se zranil i Ondra 
Fidrmuc, a toto už je velká ztráta.

Do konce již nám schází sehrát dva turnaje 
v Blansku 1. 4. a 22. 4. I když je šance na 
postup již pryč, tak se pokusíme z těchto 
zápasů vytěžit co nejvíce bodů.

Pokud někdo chce vědět více informací 
o výsledkách, najde je na stránkách: 
www.orel.cz/nofl

ROZTLEsKÁvAČKy 
vELÁsKy

Na začátku školního roku 2016/17 jsme se 
rozloučily s nejstaršími dívkami, které se 
věnují jiným koníčkům. Skupinu jsme však 
posílily o děvčata ze třetí třídy, které jako 
začátečnice dobře zapadly.

T Zita Strejčková
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Před rokem jsme začali pracovat i s hůlkou. 
Na začátku školního roku jsme na tuto 
práci navázali a postavily hned dvě 
choreografie, které měly premiéru na 
zábavě klubu důchodců. Od listopadu 
jsme k nácviku přidali ještě další sestavu 
s pompony, kterou se učily jak velké, tak 
i malé dívky. Jak ji děvčata zvládla, jste 
měli možnost posoudit na hasičském 
plese i na sokolském večeru sportovních 
tanců. Na sokolském večeru měli někteří 
z přítomných možnost vyzkoušet si 
náročnost práce s hůlkou, kde zjistili, že to 
není tak jednoduché, jak to vypadá.

V sobotu 11. 3. jsme se zúčastnily soutěže 
v Bystřici pod Hostýnem. V obou 
kategoriích kadet pompon i junior baton 

„Začínali jsme v 6 holkách, 
teď je nás 15 dívek. Za ty roky 
co cvičíme, jsme se hodně 
zdokonalily a čekají nás 
různé soutěže a přehlídky 
mažoretkových týmů. Jsem 
rádi za každou dívku, která 
nějakým způsobem pomůže 
týmu, a těšíme se na další 
vystoupení.“
Kateřina Strejčková

(to je hůlka) jsme soutěžily s týmy na vyšší 
úrovni. Domů jsme se sice vracely bez 
medaile, ale se spoustou nápadů na nové 
prvky, a hlavně s nadšením do další práce.

Sport

TURNAj 
v UNICURLINGU

Letošní zima nás asi všechny překvapila 
bílou nadílkou a také mrazy, a tak se děti 
i dospělí mohli věnovat venkovním zimním 
radovánkám. Někteří aktivní členové výboru 
TJ Sokol však přišli s nápadem, že dlouhé 
zimní večery by šlo zpestřit i nenáročným 
sportováním v sokolovně. Původním 
cílem bylo hlavně nalákat ke společnému 
sportování manželky a přítelkyně, které 
přeci jenom častěji tráví čas s dětmi 
a pouští nás muže na rozšířené nohejbaly, 
volejbaly, tenisy, hokeje či jiné sporty. Jako 
ideální sport pro smíšené dvojice byl zvolen 
„unicurling“ i když v původních myšlenkách 
bylo snahou vyzkoušet například 
i badminton. Shodou velké náhody jsme 
k společnému unicurlingování vybrali 
sobotu 18. 2. 2017, tedy den následující po 
sportovním klání ve stejné disciplíně, které 
organizoval Klub důchodců. Počáteční 
obavy, že se nás sejde relativně málo, byly 
již v pátek rozptýleny příslibem účasti asi 10 
párů. Současně jsme zjistili i zájem rodičů, 
kterým v účasti bránila nutnost hlídat malé 
děti. Díky pátečnímu unicurlingu důchodců 
v kulturním domě jsme operativně potvrdili 
se zástupci obce, že s ohledem na větší 
zájem sportovců můžeme využít připravené 
sportoviště v kulturním domě, a tím 
umožnit účast rodičům s dětmi. Tato změna 
místa sportování nás zachránila, protože 
v sobotu na unicurling dorazilo celkem 20 
párů dospělých a 12 dětí ve věku 2 až 13 let. 
V takovém počtu bychom na sokolovně 
sportovat skutečně nemohli. Velkým 
štěstím byl také druhý unicurling, protože 
na našem jednom „koberci“ bychom hráli 
ještě v neděli večer. V úvodu jsme se tedy 

chvíli vzpamatovávali z účasti řady dětí 
i zájemců z řad dospělých, ale velice brzy 
hlavní protagonisté tohoto nenáročného 
sportu z řad Klubu důchodců pod vedením 
Petra Koláře vpustili na „koberce“ naše 
nejmenší. Děti si zahrály pouze jako 
jednotlivci jednokolově ve dvou věkových 
kategoriích, aby se stihla odehrát hlavní 
soutěž. Chvíli to však vypadalo, že děti 
nás již na koberce nepustí a bylo patrné, 
že i nejmenší miminka si koberec oblíbila 
alespoň pro přesuny plazením. Bylo patrné, 
že všichni mladí soutěžící se snažili a hra se 
jim velice líbila. Za své snažení byli nakonec 
všichni odměněni drobnou sladkostí či 
přívěškem. Vyhráli tedy samozřejmě všichni, 
ale pro statistiky uvádíme, že v nejmladší 
kategorii (ročník 2009-2015) zvítězila 
Barunka Neveselá a u starších dětí (r. 2003-
2008) pak Adélka Neveselá.

Netrpěliví soutěžící v hlavní kategorii tedy 
v úvodu sledovali hru dětí nebo se věnovali 
seznamování a konzumaci připravených 
dobrot a pití. Nakonec byli přítomní 
rozděleni do 4 skupin po 5 párech a hlavní 
klání mohlo začít. Na každém koberci 
hrály dvě skupiny stylem „každý s každým 
v dané skupině“ na dvě kola. Bodové 
ohodnocení jednotlivých kamenů pečlivě 
hlídali a zapisovali pánové z Klubu důchodců 
a o překvapivé posuny nebyla nouze. 
Zajímavé klání se protáhlo až do večerních 
hodin, kdy z postupujících z jednotlivých 
skupin vznikla nakonec skupina finálová, 
která hrála o medaile a postavení „na 
bedně“.
Výsledky nejsou určitě nejdůležitější, ale 
vítězem zdařilého turnaje se stali manželé 
Hanka a Vojta Ftačníkovi, následovaní 
stříbrnou dvojicí – Míla Urbánková a Honza 
Laichmann a bronzové medaile získali 
manželé Hanka a Pavel Kuklínkovi.

T Jan Neuer
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Výsledky tedy potvrzují, že zástupci 
Klubu důchodců uplatnili své zkušenosti 
z předchozích pravidelných tréninků 
a nenašli přemožitele. Nejdůležitější však 
bylo, že právě oni umožnili rozšířit okruh lidí 
věnujících se tomuto nenáročnému sportu.

Závěrem lze konstatovat, že budeme mít 
snahu podobné akce zopakovat, aby se do 
zdejšího sportování mohli zapojit i další 
zájemci.

ZÁjEZd Tj sOKOL 
dO RAKOUsKýCH 
ALp NA HORU 
KOCHKAR

Sraz na návsi Velatic ve 4:15 nebyl pro 
nikoho nadlidský úkol, a tak plný autobus 
ospalých lyžařů vyrazil dokonce minutu 
před plánovaným odjezdem. Do cíle, tedy 
k dolní stanici Hochkaru ve výšce 1380 m, 
jsme dorazili kolem půl deváté ráno a po 
deváté jsme již lyžovali.

Délka sjezdovek v areálu je přes 18 km a díky 
tomu, že přijely pouze dva další zájezdy, byly 
sjezdovky poloprázdné.
Dopoledne bylo teplo a Slunce svítilo, po 
obědě se ale mírně ochladilo a díky větru, 
který začal foukat, se sjezdovky ponořily 
do husté mlhy. Naštěstí se během chvilky 
roztrhala a zůstaly zahalené jen některé 
okolní kopce. Každou hodinu jsme tedy 
mohli pozorovat jiná panoramata a lyžaři 
prahnoucí po ještě lepších výhledech 
se vydali zasněženou cestou po hřebeni 
k meteostanici s rozhlednou ve výšce 1808 
m.

Po uzavření lanovek jsme museli využít 
pohostinství okolních hotelů, neboť řidič 
autobusu si musel dáchnout, a tak posílení 
svařákem jsme se vydali na cestu až před 
šestou hodinou.

Díky všem organizátorům i účastníkům.

T Jakub Strejček

Kultura

NOvÁ KNIHOvNA

Na prosincové titulní stránce Velatického 
zpravodaje byla pěkná fotografie nové 
obecní knihovny. Fotka se zdařila, ale byla 
smutná. Jen regály s knihami. Co chybí? 
Přece čtenáři!
Na příští fotce to bude jistě veselejší. 
Věřím, že i vy navštívíte knihovnu a určitě 
si vyberete tu svoji knihu pro zábavu i pro 
poučení. Také mladí čtenáři si najdou to, 
co je zajímá. A já se těším na tu novou 
fotografii – VESELOU.
Půjčovní doba: středa 16 - 19hod.

dIvAdELNí pLEs:  
10 A dOsT

T

T

Vlasta Urbánková

Jan Grolich

Pokaždé vstupujeme do nového roku 
pořádáním divadelního plesu. I letos 
jsme ples pořádali, dokonce podesáté. 
Zároveň, ale asi musím říct, že naposledy. 
Ples jsme si jako vždy užili. S tématem 
„jako z filmu“ jsme si dost vyhráli. Bohužel 
malá návštěvnost dva roky po sobě nás 
přesvědčila o tom, že po našem plese už 
není poptávka.

Plesy jsme začali dělat z toho důvodu, že 
u nás byl jen jeden, hasičský. My jsme toto 
chtěli změnit a nabídku zpestřit. Začali 
jsme dělat ples s programem, soutěžemi, 
výzdobou, míchanými drinky, drahou 
kapelou. Podobně svůj další ples v nabídce 
pojal TJ Sokol Velatice. Myslíme, že 
postupně úroveň všech plesů stoupla a za 
to jsme rádi. Je nás navíc opravdu málo, je 

nás 7. Nemáme za sebou velkou členskou 
základnu jako hasiči nebo sokolové. Náš 
ples už nenabízí nic navíc, svůj účel splnil, 
a tak skončí.

Nekončíme ale my. Děláme řadu dalších 
věcí, které mají smysl, a u těch zůstaneme. 
Naši energii vložíme, místo do pořádání 
plesu do uspořádání zábavného galavečera. 
Už se něco rýsuje a včas vše zpropagujeme. 
Chceme také vedle letního kina nabídnout 
promítání filmů v rodinném centru. 
Požádáme proto o podporu občanského 
projektu obec.
Pořád vám budeme dávat spoustu důvodů, 
proč se ve Velaticích nenudit a jít do DŽA.
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TříKRÁLOvÁ sbíRKA 
2017

Tříkrálová sbírka navazuje na starou 
lidovou tradici. Již ve středověku se 
6. ledna v den Zjevení Páně hrály hry 
na motivy biblického příběhu o třech 
mudrcích z Východu, kteří putovali do 
Betléma, aby se poklonili Ježíšovi a předali 
mu své dary – kadidlo, myrhu a zlato - 
symbolizující tři znaky moci a poslání 
Ježíše Krista.

O několik století později obcházely chudé 
děti převlečené za krále dům za domem, 
u každých dveří zazpívaly a posvěcenou 
křídou napsaly tak dobře známé K + 
M + B + rok. Mohlo by se zdát, že se 
jednalo o iniciály křestních jmen králů – 
Kašpar, Melichar a Baltazar, ovšem ve 
skutečnosti šlo o zkratku latinského 
Christus mansionem benedicat, volně 
přeloženo: Kriste, žehnej tomuto domu. 
Za to zpravidla dostaly něco k jídlu, někde 
i menší finanční obnos.

Novodobá Tříkrálová sbírka se poprvé 
uskutečnila v roce 2000. Neměla ještě 
celorepublikový rozměr, konala se pouze 
na území olomoucké arcidiecéze. Díky 
pozitivní reakci ze strany veřejnosti se 
o rok později stala celostátní akcí. Jejím 
cílem je nejenom získání financí, které 
pomohou lidem v nouzi, ale zároveň 
posun v myšlení lidí směrem k solidaritě 
a sociálnímu cítění, o čemž svědčí rok od 
roku se zvyšující počet dobrovolníků, kteří 
se podílí na jejím organizování.

S Tříkrálovou sbírkou se pojí celá řada 
doprovodných akcí, jako např. požehnání 

koledníkům od otce biskupa v katedrále na 
Petrově, kolednická pouť vedení Diecézní 
charity Brno na Biskupství brněnském 
a Magistrátu města Brna. Od roku 2008 
se v Městském divadle Brno pravidelně 
koná Tříkrálový koncert přenášený Českou 
televizí. Koncert je věnovaný tříkrálovým 
koledníkům a jejich asistentům, kterým 
tak Charita ČR vyjadřuje svůj dík za jejich 
obětavou práci.

Ve Velaticích 7. 1. 2017 v sobotním 
mrazivém dopoledni vyšly tři skupinky 
koledníků, které dohromady vybraly na 
dobročinné účely 42212,– Kč, což je skoro 
o 4000,– Kč vyšší než minulý rok.

V celé republice výnos tříkrálové sbírky 
přesáhl 100 mil.Kč.
Výnos Tříkrálové sbírky z největší části 
tradičně putuje na podporu lidí v nouzi 
žijících na území ČR. Jde o různé formy 
pomoci pro nemocné, osoby se zdravotním 
postižením, seniory, matky s dětmi v tísni 
a další.

Většina vykoledovaných prostředků 
zůstává v regionu, kde byly vybrány. 
Zhruba desetina výtěžku každoročně 
připadne na rozvojové projekty v zahraničí 
(např. na udržení zdrojů obživy nebo 
vzdělávání), případně zůstane jako rezerva 
pro případ humanitárních katastrof.

Velké poděkování Vám všem, kteří jste 
přispěli do této Tříkrálové sbírky a dali tak 
najevo nejen solidaritu a pomoc slabším 
a nemocným, ale svou podporou také 
vyjádřili, že si vážíte služeb naší oblastní 
charity.

T Jan Strejček

Kultura

KULTURNí AKCE 
HAsIČů

Ke společenskému životu v naší obci 
tradičně přispívají i místní hasiči. V sobotu 
11. února uspořádal SDH tradiční hasičský 
ples, na kterém k tanci a poslechu zahrála 
kapela Medium. Program večera zpestřilo 
i vystoupení mažoretek a roztleskávaček, 
které návštěvníkům plesu předvedly velmi 
povedené sestavy.

Plesovou sezónu poté ukončily tradiční 
Velatické ostatky, které pořádali hasiči 
v sobotu 25. února. Průvodu, který 
hudebně doprovázela kapela Blučiňáci, 
se zúčastnilo 40 masek, z nichž bylo 
32 dospělých, 7 dětí a v kostýmu přišel 
dokonce i jeden pejsek. Kapela nás letos 
velmi potěšila, neboť i její muzikanti přišli 
v různých kostýmech a maskách a podpořili 
tím ostatkový průvod, který jako každý rok 
předznamenal začátek půstu.

Tříkráloví koledníci zleva: Adam Poláček, Kateřina 
Strejčková, Vojta Brzobohatý, Tereza Krčková, 
Zuzana Pejřilová, Andrea Kučerová, Anežka 
Brzobohatá, Pavel Brzobohatý, Leontýna Irajnová.

NEděLNí KAvÁRNA

Pořád hledáme možnosti, jak a co 
nabídnout ke zpestření života v naší obci. 
Snažíme se také co nejvíce využít prostoru 
rodinného centra a jeho zázemí. Proto 
jsme se ptali v dotaznících, jak byste 
rodinné centrum chtěli využít.

Vyhrály přednášky. Na 28. března jsme 
tedy pozvali RNDr. Jitku Novotnou, která 
vám poví, jakou máme ve Velaticích vodu 
a jaká voda pro nás dobrá. Rozjednanou 
máme i přednášku s promítáním filmu 
o Aljašce. Další v pořadí bylo promítání 
filmů, které také plánujeme.

Největším plánem je ale nedělní kavárna. 
O tu jste také projevili velký zájem. 
Chceme využít propojení rodinného centra 
s terasou a dětským hřištěm a v neděli 
zde nabízet kávu, dezerty a další drobné 
občerstvení. Chtěli bychom, aby kavárna 
nabízela to, co si doma běžně nepečete 
a aby poskytla opravdu kvalitní standard 
služeb.

Zařizujeme teď všechny formality a vše je 
na dobré cestě. Možná už během dubna 
bychom kavárnu mohli poprvé otevřít. 
Určitě to bude slavnostní otevření a včas 
se o něm dozvíte. Tak nám držte palce 
a přijďte na kafe.

T

T

Jan Grolich

Veronika Košinová
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smRTNÁ NEděLA

Dva týdny před Velikonocemi pořádají 
dívky z naší obce Smrtnou neděli. Skupina 
dívek ozdobí jehličnatý stromek fábory 
z krepových papírů a kraslicemi. Se 
stromkem v neděli dopoledne obchází 
vesnici a po domech vybírají vajíčka, cibuli, 
krupici nebo sádlo, někdo přidá i peníz. 
Lidé za to dostanou kraslice. Dívky při 
pochůzce se stromkem zpívají stále dokola 
písničku: „Smrtná neděla, kde se poděla…“ 
Konec jejich cesty bývá v Podškolí, kde 
před Velaticemi rozbijí kraslice na stromku 
o silnici a stromek hodí do potoka.

Tento zvyk symbolizuje vynášení Morany, 
bohyně zimy a smrti, z vesnice. Naše 
obec je jedním z mála míst v okolí, kde 
se tento zvyk dodržuje. Odpoledne se 

T Anežka Brzobohatá

sejdou doma u některé dívky, kde se ze 
získaných potravin vaří mazanec, což jsou 
míchaná vajíčka s krupicí a s cibulí. Každý 
si pak může s hrníčkem pro mazanec přijít 
a ochutnat a samozřejmě se také může 
zapojit do průvodu a děvčata vesnicí 
provázet. Letos smrtná neděle připadá 
na 2. dubna. Obcí půjdou dvě skupinky 
děvčat a vycházet se bude v 9.30 h od 
Brzobohatých č.15. Mazanec se bude dávat 
dětem ve 13.30 h také u Brzobohatých.

28. března
přednáška Kvalita vody ve Velaticích

2. dubna
Smrtná neděle

8. dubna
Výtvarné tvoření – téma Velikonoce

14. a 15. dubna
Velikonoční hrkání

23. dubna
Turnaj v ruských kuželkách

28. dubna
Taneční zábava Klubu důchodců 

1. května
Májový turnaj ve woodballu

14. května
pohádka O nafoukané zpěvačce

17. června
Dětský den s hasiči

24. června
Turnaj v mölkkách

Budou i další akce, u kterých ještě není 
jasný termín a o kterých vás budeme včas 
informovat.

Kalendář akcí
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Hasiči

Nový rok jsme zahájili tradičně valnou 
hromadou SDH, která se letos uskutečnila 
6. ledna. Na valné hromadě byl kromě 
zprávy o činnosti za loňský rok schválen 
mimo jiné i plán na tento rok. V únoru 
jsme uspořádali tradiční hasičský 
ples a ostatky. Pro následující měsíce 
plánujeme na jaře opět udělat pravidelný 
sběr železného šrotu, o jehož termínu vás 
budeme dostatečně dopředu informovat. 
Další akcí, kterou budeme pořádat, a na 
kterou bychom vás rádi pozvali již 
nyní, je dětský den s hasiči, který 
se uskuteční 17. června na spodním 
hřišti. Na děti zde budou čekat 
různé úkoly s hasičskou tématikou, 
a kromě toho také jistě nějaká 
odměna a občerstvení.

Vedle těchto plánů také chceme 
pokračovat v započaté práci s dětmi 
a také se nám blíží začátek závodní 

T Veronika Košinová

ZImA U HAsIČů

sezóny, ve které máme za cíl účastnit se 
soutěží, a to jak týmových, tak i soutěží 
jednotlivců v disciplínách TFA. V rámci 
závodů Moravské ligy TFA budou probíhat 
různé aktivity na podporu dětí nemocných 
leukémií, o kterých vás budeme 
informovat příště ve spojitosti se soutěží, 
kterou budeme pořádat zde ve Velaticích.

„Další akcí, kterou 
budeme pořádat, je 
dětský den s hasiči, 
který se uskuteční 
17. června…“

Dětský koutek

mAšKARNí pLEs

T Lenka Marková

vstupné

losy

bufet

celkem

výdaje

výdělek

2015 2016 2017

2 921
4 070

4 543

4 600
2 180

4 075

1 965
1 851

1 582 9 486

8 101

6 140
5 200

4 000

3 346
2 901

6 200

10 200

Letošní přípravy na dětský maškarní ples, 
který se konal 10. 2. v KD Velatice,  byly 
rozprostřeny hned mezi několik statečných 
dobrovolníků.

PROGRAM: Veronika Košínová a Markéta 
Dragounová, HUDBA: David Dragoun, 
OBČERSTVENÍ A VÝZDOBA: Rodinné 
centrum Velatice pod vedením Lucie Bajer,
POKLADNA: paní Urbánková, Poláčková, 
KULTURNÍ ZPESTŘENÍ: Velatické 
roztleskávačky VELÁSKY. Veselé písničky, 
soutěže si užily všechny děti a věříme, že 
i jejich nebojácný doprovod.

Poděkování patří všem, kteří přispěli každou 
trochou do mlýna. Ohlédneme-li se za sebe 
a prožité je již dávno zapomenuté, zůstanou 

nám čísla. Každý rok porovnáváme vybrané 
peníze s výdaji.

Za VÝDĚLKY mateřská škola nakoupila 
předškolákům, tj. dětem, kteří odchází ze 
školky do školy dárečky na upomínku (trička 
s logem školky, knížky pro první čtení, 
šerpy). V letošním roce jsme se o výdělek 
podělili rovnou polovinou s nově vznikajícím 
Mateřským centrem Velatice.
Věříme, že i letošní ročník maškarního 
plesu přinesl nové poznatky a nápady 
do budoucna. Kdo nic nezkusí, nic se 
nenaučí…a tak všichni zkoušíme a učíme se.

Děkujeme tradičním sponzorům maškarního 
plesu: Obecní úřad Velatice, Pekařství 
Makovec, Klub důchodců Velatice, Severa 

stolařství, Sdružení dobrovolných hasičů, 
pan Svoboda – pohostinství Las Velas, Sokol 
Velatice a rodičům, zejm. maminkám, které 
napekly do prodejního bufetu.

Jménem školky zvu všechny děti, které 
čeká po prázdninách nástup do školky na 
ZAHRADNÍ SLAVNOST 23. 5. 2017 v úterý, 
kdy všichni předškoláci budou pasováni na 
školáky, zábavným odpolednem nás bude 
provázet agentura JANA, více informací na 
webových stránkách školky 
www.msvelatice.cz

Klidné období postní a radostný začátek jara 
přeji všem za celou školku.
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Dětský koutek

ROdINNé CENTRUm 
vE vELATICíCH

Při zrekonstruování staré ZŠ nebylo 
zapomenuto ani na maminky s dětmi. Na 
novém obecním úřadě bylo vybudováno 
rodinné centrum, kde se mohou setkávat.
V prostorách RC se snažíme vytvořit 
příjemné prostředí, aby se tam každé dítě 
cítilo spokojeně. Díky darům od ochotných 
maminek a babiček máme do začátku 
nějaké vybavení a hračky.

Máme vytvořenou skupinu na facebooku, 
ve které je zaregistrovaných 19 maminek, 
se kterými se setkáváme – a to každé 
úterý a čtvrtek, od 9.30 do 11.30hod. 
Naše společně strávené dopoledne začíná 
vzájemným přivítáním, pak následují 
písničky a říkanky. Ne všichni se chtějí 
zapojit, hlavně ti mladší, ale to nevadí. 
Poté se každé dítko rozběhne ke své 
oblíbené hračce a následuje jejich volná 
zábava pod pečlivým dohledem jejich 
maminek, které si mezitím předávají své 
rady a zkušenosti týkající se výchovy dětí.

Rádi u nás uvítáme další maminky se 
svými ratolestmi a nemusí se bát přijít 
i babičky s vnoučaty.

ZImNí RAdOvÁNKy

V zimě jsme si užili hodně sněhu 
a všech zimních radovánek. Měla jsem 
velkou radost, protože byl ve Velaticích 
nastříkaný led a dalo se bruslit na rybníku. 
Kluci a dospěláci hráli hokej a holky 
závodily na rychlost a dělaly piruety. Byli 
jsme tam každou volnou chvíli. Také jsme 
chodili bobovat k bývalému JZD. Se školou 
jsme sáňkovali, bobovali, stavěli sněhuláky 
a iglú a jiné třídy chodily i bruslit. Škola 
zorganizovala dva lyžařské zájezdy do 
Olešnice. Jeli jsme plným autobusem 
a cestou jsme poslouchali písničky, spali 
a povídali si – jak kdo chtěl. Na sjezdovce 
jezdilo moc lidí, ale i tak jsem si dobře 
zalyžovala. Nakonec jsme si koupili 
langoše a pizzu a jelo se domů. Moc se 
nám tam líbilo. Celá zima byla bezvadná 
a už se těším na léto.

přEdTANČENí NA 
šKOLNím pLEsE

Na počátku školního roku nám bylo 
nabídnuto, že bychom mohli tančit 
polonézu na školním plese. Většina 
z nás více méně souhlasila a tak jsme 
každý týden s paní učitelkou Konrádovou 
nacvičili nějakou část předtančení. Po 
půl roce jsme před plesem uměli celé 
představení. Polonéza měla na školním 
plese takový úspěch, že jsme ji tančili i na 
dětském valentýnském plese a polovina 
třídy z toho onemocněla.

T

T

Adéla Neveselá, 5.B
Lucia Bajer

T Jan Severa, 9. A

Život seniorů

T Jaromír Poláček

řesto, že již píšeme rok 2017, 
musím se ještě vrátit ve své zprávě 
do loňského adventního období, 

jARNí ZpRÁvy
Z KLUbU důCHOdCů

který jsme v Klubu oslavili tradičním 
příchodem sv. Mikuláše s andělem a rojnicí 
světélkujících čertic. Anděl pak nadělil 
hodným i méně hodným seniorům drobné 
ovocné dárky a pak následovalo další 
sportovní vyžití na koberci s kluzáky – 
unicurling.

Ještě předtím, 2. prosince, se čtyři 
naše páry KD zúčastnily na pozvání 
hostěnických seniorů jejich taneční 
zábavy a tím oplatily jejich účast na 
našich zábavách. Vedle bohaté tomboly, 

p z které jsme si odnesli několik výher 
i my, mělo krojované taneční vystoupení 
hostěnických boubelek, velký úspěch 
v publiku.

V pátek 9. prosince se uskutečnil turnaj 
v již zmíněném unicurlingu o putovní 
pohár a další kalendářové ceny. 
Absolutním vítězem turnaje se stala 
členka KD Janina Israelová a převzala tak 
zlatý putovní pohár pro rok 2017.

Téměř v předvečer posledního dne 
roku 2016 – 29. prosince, jsme společně 
oslavili zdravotní vycházkou z Mokré na 
Říčky, na RANČ U JELENA, kde jsme se 
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Život seniorů

po občerstvení posilnili ještě vydatným 
obědem.

Před tím jsme však museli dojet 
autobusem do Mokré, kde nás hned 
z Velatic, od splavu mlýna, doprovodila 
kousek cesty krásná velká bílá labuť, 
zřejmě ještě nenakažená ptačí chřipkou, 
která si hrdě vykračovala středem silnice, 
bez nároku ji předjet.

Cestu zpět někteří z nás absolvovali pěšky 
až do cíle – Velatic, kde nás čekal od 18.00 
hodin společenský večírek v kulturním 
domu se známou hudební skupinou 
TETINY z Tvarožné.

S rozdáním dárečků s tradiční tombolou, 
tancem, zpěvem a hodováním jsme 
s optimismem očekávali (vědomě 
sice s předstihem), příchod roku 2017. 
S nástupem půlnoci jako každoročně 
v tuto nenávratnou chvíli, zazněla od 
většiny z nás, původní československá 
státní hymna, v jejíž symbolice jsme prožili 
většinu svého života.

Nový rok se tentokrát projevil krásným 
ojíněným a promrzlým povrchem při 

výstupu na známý velatický vrcholek 
„LAS VELAS“, se 100 schody, který si 
získal oblibu i u mladší generace - školáků 
a předškoláků.

Nejvýraznějšího výkonu ze všech kategorií 
startujících, dosáhl starší žák Štěpán 
Irajn v čase 19,78 sec., což by byl určitě 
uznán za světový rekord, protože je to 
pravděpodobně nejlepší čas z dosavadních 
posledních novoročních ročníků běhu na 
LAS VELAS. Pro kategorii seniorů, pokud 
se rozhodli shlédnout vrchol masivu, 
po úspěšném výkonu, by mělo jít v této 
náročné disciplíně, pouze o symbolický 
pokus ověření možnosti zdolání vrcholu 
a osobní kondici, nikoliv o skutečné 
závodění.

Vyhlášení vítězů, spolu s účastníky 
a fandy této novoroční atrakce proběhlo 
v prostorách kulturního domu, 
s osvěžením a pohoštěním od členek KD.
Touto ojedinělou aktivitou, výstupem 
a během na dominující vrchol naší obce, 
(lidově Pleskáč), zakončil Klub důchodců 
Velatic pro nás určitě všestranný a úspěšný 
rok 2016.

A teď s novým elánem a optimismem 
vstupujeme do nového roku 2017, s řadou 
nových aktivit jak v sportovní, tak 
i kulturní činnosti a to nejen pro náš Klub 
důchodců ale i pro naše občany, mládež 
a děti.

A proto hned začátek roku je toho 
důkazem a 17. února je již odstartován 
turnaj v unicurlinku, kdy u předškoláků 
vítězí Honzík Ulman, u školáků Matyáš 
Krček a u seniorů Heda Chaloupková 
a Honza Laichmann.

Život seniorů

Pokračováním jsou pak každotýdenní 
hry, s případnou oslavou a připomenutí 
jubilejních narozenin, tentokrát 21. února, 
Květy Šmerdové 70 a Toníka Poláčka 75 let. 
Hodně zdraví milí oslavenci od KD.
23. února uskutečnil ještě náš Klub, 
domluvený tradiční turnaj v kuželkách 
v Telnici, za účasti 14členů. Absolutním 

vítězem kuželkářů se stala Mila 
Urbánková.

V pondělí 27. února jsme vyslechli a shlédli 
s video promítáním poutavou přednášku 
Jarky Šlezingerové ze zájezdu do Litvy, 
Lotyšska a Estonska a již těšíme na další 
kulturní příspěvky tohoto žánru.
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Zprávy z farnosti

pOsELsTví pApEžE 
FRANTIšKA K pROžITí 
pOsTNí dOby

razí bratři a sestry, postní doba je příhodným časem pro to, abychom se obnovili 
setkáním s živým Kristem ve slově, ve svátostech a v bližním. Kéž Pán – který 
během čtyřiceti dní na poušti překonal pokušitelovy nástrahy – nám ukáže 

„Modleme se 
jedni za druhé…“

d
cestu, po níž máme jít. Kéž nás vede Duch Svatý, abychom šli po cestě obrácení a znovu 
objevovali dar Božího slova, abychom byli očištěni od hříchu, který nás oslepuje, a sloužili 
Kristu přítomnému v potřebných bratřích. Povzbuzuji všechny věřící, aby vyjádřili tuto 
duchovní obnovu i svou účastí na postních aktivitách, které v různých částech světa 
pořádá mnoho církevních organizací s cílem posilovat kulturu setkání v jediné lidské 
rodině. Modleme se jedni za druhé, abychom skrze svou účast na Kristově vítězství 
dokázali otevírat svoje dveře slabému a chudému. Pak budeme moci v plnosti prožívat 
velikonoční radost a svědčit o ní.

Foto: wikipedie.org

Zprávy z farnosti

ZE žIvOTA 
FARNOsTI

ění v naší farnosti ovlivňuje 
v současnosti nejen skutečnost, že 

T Anna Severová

probíhá postní doba, ale také významné 
události, které proběhly nebo které 
očekáváme.

V únoru proběhly volby do pastorační rady 
a doplňovací volby do ekonomické rady.

4. března se na faře konalo soustředění 
lektorů s herečkou paní Martinou Pavlíkovou 
o čtení písma při mši svaté. Nabyté odpoledne 
bylo plné podnětů a inspirací a krásné češtiny 
paní Pavlíkové.
 
Další akce, na které bychom Vás chtěli pozvat:
- Godzone Mission – evangelizační setkání 
mládeže – 18. 3. 2017 po večerní mši (asi od 18 
hod.)
- 26. 3. 2017 od 1730 h – interaktivní přednáška 
o výchově – přednáší Marie Pospíšilová, 
lektorka pozitivního rodičovství
- Pobožnosti křížové cesty, které se konají 
během postní doby vždy v pátek ve 1930 hodin 
a v neděli ve 14 hodin v kostele ve Tvarožné – 
pokud není uvedeno jinak – viz níže
- 26. 3.–křížová cesta ve Velaticích – vychází se 
ve 1400 h se od kapličky ke kříži nad Velaticemi
- 29. 3. - večerní křížová cesta po mši z Velatic 
do Tvarožné (vychází se cca v 19.15 h od 
kapličky)
- 2. 4.–křížová cesta k Mokerskému kříži – 
vychází se ve 1430 hodin od Mokerské hájenky
- 9. 4. - křížová cesta na kopec Santon 
vedená mládeží, sraz ve 14 hodin u odbočky 
u bývalého areálu tvaroženského JZD
- 22. 4. - pěší a autobusová pouť do Žarošic

d

Bohoslužby ve Svatém týdnu 
a o Velikonocích:
Květná neděle 9. 4. 2017
- mše s žehnáním ratolestí v 745 h, 1045 h
Zelený čtvrtek 13. 4. 2017
- mše sv. v 17.00 h
Velký pátek 14. 4. 2017 (státní svátek)
- křížová cesta 1500 h
- velkopáteční obřady v 1700 h
Bílá sobota 15. 4. 2017
- vigilie – 1900 h
Neděle 16. 4. 2017
- Slavnost zmrtvýchvstání Páně 745 h, 1045 h
Velikonoční pondělí 17. 4. 2017
- mše sv. v 745 h

Připravované prázdninové akce:
Pěší pouť na Turzovku: 9. – 15. 7. 2017
Farní chaloupka – tábor pro děti – 
Buchlovské kopce: 20.–26. 8. 2017

Hrkání
Malé i velké děti zveme na tradiční hrkání, 
kterým je před Velikonocemi nahrazeno 
zvonění zvonů, které jak se lidově říká, 
odletěly do Říma. Sraz hrkačů je vždy 
u kapličky v následujících časech:

Zelený čtvrtek (13. 4.): 19 h
Velký pátek (14. 4.): 6 h, 12 h, 15 h, 19 h
Bílá sobota (15. 4.): 6 h, 12 h, 17 h
Díky všem, kteří se do hrkání letos zapojí. 
Po domluvě je možno několik trakařů 
vypůjčit.
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Listování kronikou

ěhem měsíce května bylo započato 
s vybagrováním zákopu pro potrubí 

1961
pOČÁTEK bUdOvÁNí vOdOvOdU

od čerpací nádrže na velký kopec, kde 
zároveň vyhlouben hluboký a široký zákop 
pro rozváděcí nádrž. Taktéž vyhlouben 
zákop pro potrubí pod Vlčími Horkami 
směrem k porodně prasat. Dne 18. září 
započato s výstavbou a betonováním 
rozvodné vodovodní nádrže, na kterou 
plány vyhotovil Ing. Sláma z Agroprojektu 
z Brna. Investorem je Jednotné zemědělské 

družstvo Velatice, materiál zajišťoval 
Okresní stavební podnik pro jednotná 
zemědělská družstva. Po dokončení 
výkopu pro nádrž započato zhotovením 
vyztužovací kovové armatury, kterou 
provedli velatičtí občané Vašíček 
Bohdan č.48, Juračka František č.34, 
Neveselý Alois č.147, Proch František 
č.120, Mrňa Josef č.116. Po zhotovení 
armatury započato s betonováním, 
které trvalo 5 dnů, při kterém pomáhali 

b

T Antonín Neveselý, kronikář
originální text z kroniky

Listování kronikou

Počet obyvatel ve 
Velaticích (k 31. 12. 2016)
Celkem - 726
Občané ČR - 709
Cizinci (s trvalým či 
přechodným pobytem) - 17

Rok 2016
Narození - 6
Přistěhovaní - 25
Zemřelí - 5
Odstěhovaní - 6

Narozené děti:
Štenclová Melanie
Szkandera Ondřej
Cupák Max

Přejeme mnoho zdraví 
a štěstí do nového života.

Platinová svatba 
(svatba milosti)
Sedmdesát let společného 
života v lednu oslavili 
manželé Antonín a Libuše 
Poláčkovi.

K Vašemu krásnému jubileu 
přejeme hodně vzájemné 
lásky a úcty, vzájemného 
porozumění a radosti ze 
společných okamžiků, které 
spolu ještě prožijete.

Blahopřání jubilantům
V měsících leden až 
březen oslaví významné 
životní jubileum tito naši 
spoluobčané:

90 let:
Plchová Libuše

75 let:
Poláček Antonín

70 let:
Šmerdová Květoslava

60 let:
Knoblochová Miluše

Všem oslavencům přejeme 
hodně zdraví, štěstí 
a spokojenosti do dalších 
let.

Navždy nás opustili:
Severa Miroslav 
únor 
ve věku 90 let

Odpočívejte v pokoji!

T Anna Severová

velatičtí občané dobrovolnou prací tzv.
brigádou. Dokončení nádrže a stavbu 
elektropřívodní věže provedl velmi 
odpovědně zedník, invalida Neveselý 
Alois č.147 za pomoci stavbyvedoucího 
Bohdana Vašíčka a Františka Juračky. 
Pokládání betonové glazury na stěny 
nádrže prováděno již za třeskuté zimy 
v měsíci prosinci, kdy bylo nutno na 
dně nádrže postaviti kamna a při práci 

Společenská kronika

topiti, aby cement nezmrzal, ale teplem 
vysychal. Příchodem vánočních svátků 
práce na nádrži dokončeny, kdy teploměr 
ukazoval -15 stupňů pod nulou. Příchod 
jara ukázal, jak dobře a svědomitě byly 
práce provedeny, že vzbudily obdiv 
a pochvalné uznání samotného Ing. Slámy 
z Agroprojektu z Brna. Občané velatiční 
odpracovali na nádrži 14 000 hod.

i
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Velatická štafeta

S novou podobou zpravodaje přinášíme i novou rubriku s názvem Velatická 
štafeta. V každém vydání zpravodaje dostane jeden z velatických občanů 
od jiného pět otázek, na které zodpoví a předá pomyslnou štafetu s pěti 
zajímavými otázkami dalšímu „závodníkovi“.

Jako první se ptala Veronika košinová. Vybrala si skutečného závodníka, 
který reprezentuje Velatice v hasičských disciplínách TFa, jež simulují zásahy 
profesionálních hasičů při jejich těžké práci. Je jím Martin Sedlák, programátor 
cNc, který ve sboru dobrovolných hasičů zastává funkci velitele JDSH 
a vedoucího mládeže.

Jak probíhá váš kroužek mladých hasičů?
Scházíme se každý pátek od půl páté do 
půl šesté a probíhá to podle počasí. Přes 
zimu býváme vevnitř ve zbrojnici, hrajeme 
tady různé hry, učíme se hasičským 
dovednostem a zdravovědě, zkrátka 
samým užitečným věcem. Přes léto 
chodíme hrát hry na kopec, do přírody 
nebo na hřiště dělat hasičinu. Na podzim 
pouštíme draky, opékáme špekáčky a tak 
dále.

Mohli by se k vám přidat další zájemci 
o hasičinu z řad dětí z Velatic?
Máme tady přípravku, takže by se určitě 
mohli přidat, pokud by byli ve věku okolo 
pěti, šesti let.

Jak se připravuješ na novou závodní sezónu 
v TFA?
Já se připravuji nepřetržitě celý rok a teď 
vrcholí zimní příprava, kdy jsou tréninky 

nejtvrdší, a zhruba 15. dubna ve Vladislavi 
bych měl začít prvním letošním závodem.

Čeho bys chtěl letos v TFA dosáhnout?
Chtěl bych dosáhnout co nejlepších 
výsledků, aby sezóna byla lepší než 
loni, protože loni se ne zrovna povedla. 
Uvidíme, sám se nechám překvapit, jak 
poctivá byla zimní příprava, což se ukáže 
na prvních závodech. Myslím, že letos to 
snad bude lepší a dovezu si i nějaký pohár.

Co tě na tomto sportu baví ze všeho nejvíc?
Baví mě asi všechno kolem tohoto sportu. 
Parta lidí, sport samotný, ta dřina okolo, 
to mě asi baví nejvíc.

Štafetu předává paní Mileně 
Brzobohaté, na jejíž odpovědi se můžete 
těšit v příštím čísle.

vERONIKA 
KOšINOvÁ × mARTIN 

sEdLÁK ODKLÁDEJTE
vysloužilé elektrospotřebiče
na místa zpětného odběru!

Víte, že díky recyklaci elektroodpadu se do 
přírody nedostává velké množství nebezpečných 
látek, zejména freonů?
Víte, že spotřebiče nejčastěji obsahují kovy, 
plasty a jiné materiály (sklo či beton), které se díky 
recyklaci dají znovu využít?

www.elektrowin.cz

?

• ZDARMA je můžete kdykoli 

odevzdat u prodejce

- aniž byste si museli pořídit nový 

- nebo při koupi nového spotřebiče 

• Odevzdejte je na sběrný dvůr

• Využijte mobilních sběrných míst 

– informujte se na obecních 

úřadech

• Další možnosti pro odevzdání

naleznete na www.elektrowin.cz
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